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Beszámoló a MÉK Elnökségének 2023. évi munkájáról 

2023 a szakmánkat alapjaiban megváltoztató a két új törvény – 2022-ben megkezdett - 
véleményezésének, az ezekhez kapcsolódó végrehajtási rendeleteknek ill. a Kamarához telepített 
új feladatok előkészítésének az éve volt. A MÉK Elnöksége megtett mindent annak érdekében, 
hogy a területi kamarákat és a tagozatokat bevonva tolmácsolja a szakma észrevételeit a 
jogalkotó felé, ezen véleményeket, javaslatokat nyilvánossá tette honlapján, a felmerülő 
kérdésekkel kapcsolatban számtalan egyeztetésen vett rész.  
 
Az elnökségi ülések online és személyes jelenléttel kerültek megtartásra, mindegyik ülés 
határozatképes volt, így a döntések meghozatala egyik esetben sem maradt el. A meghozott 
határozatok a kamara honlapján közzétételre kerülnek, mind a hírlevélben, mind nyomtatott 
formában az Építész Közlönyben megjelentek. 
 
Honlapunkon több felhívást és tájékoztatást is közzé tettünk annak érdekében, hogy egyrészt a 
kamarai szervezeteinket ill. a kamarai tagokat bevonjuk a szakmai munkába, másrészt első kézből 
informáljunk mindenkit a változásokról is. 
 
A májusi küldöttgyűlés igen fontos döntéseket hozott. Az alapszabály értelmében a 
küldöttgyűlésre előterjesztendő anyagokat a Területi Elnökök Tanácsával (TET) ismertetni kell, 
ezekre javaslatot tehetnek, illetve a már közzétett anyagokra vonatkozóan szövegszerű 
módosításokat benyújthatnak a szabályzat szerinti határidők figyelembevételével. A 
küldöttgyűlést megelőzően – a témáktól függően egy vagy két – területi elnökök tanácsa ülés kerül 
megtartásra. Év elején így egy februári két napos, majd egy április budapesti egy napos ülésen 
vitatták meg a résztvevők az előterjesztéseket ill. az aktualitásokat. Egyik kiemelt téma volt a tagdíj 
indexálásával kapcsolatos döntés előkészítése is. A területi kamarák évek óta kérték, hogy a 
tagdíj mértékére vonatkozóan szülessen egy indexálási javaslat, így született egy vitaindító 
anyag, amelyet a 2022. novemberében megtartott küldöttgyűlés megtárgyalt. Az ott érkezett 
észrevételek, javaslatok figyelembevételével mindkét TET is tárgyalta a kérdést, a területi 
kamarák elnökei végül azzal értettek egyet, hogy hogy a tagdíj mértékének megállapítása a 
garantált bérminimum meghatározott százalékában történjen. A MÉK ezt terjesztette a 
küldöttgyűlés elé 2023 májusában, amelyet a jelenlévők jelentős többsége el is fogadta.  
 
A novemberi küldöttgyűlés előkészítése kapcsán csupán egy TET ülés tartottunk Budapesten. 
A küldöttgyűlés után rendhagyó módon szakmai továbbképzésen vehettek részt a küldöttek, 
amely rendkívül jó fogadtatásban részesült, reméljük máskor is lesz rá ilyen formán alkalom.  
 
2022-ben jelentősen megváltozott a szakmagyakorlási tevékenység engedélyezésének 
folyamata, a kezdeti „átállás” okozta nehézségek 2023-ra fokozatosan megszűntek, az un. 
beszámolóra kötelezettek nagyrésze is teljesítette 2023-ban az elmaradt vizsgakötelezettségét. 
2023 nyarán újból módosult a szakmagyakorlási rendelet, amelynek egyik lényeges célja a 
műemléki jogosultságokra vonatkozó szabályok rendezése volt. Tekintettel arra, hogy a 
jogosultsági vizsgát 2022 óta minden esetben már a jogosultság megszerzése előtt kell letenni, 
így a MÉK Titkársága augusztus kivételével minden hónapban megszervezte a vizsgaalkalmakat: 
2023-ban 18 vizsganap volt, amelyen összesen 493 vizsgázó vett részt (317 fő – tervezői, 
szakértői jogosultság; 161 fő – felelős műszaki vezető, műszaki ellenőri jogosultság, 15 fő - 
energetika tanúsító). 
 
A MÉK által a kamarai tagok és a Területi Kamarák számára létrehozott szakmai programokra 
vonatkozó hozzájárulási alap 2023-ban is két fordulóban került meghirdetésre, összesen 39 
pályázat érkezett be. A felhasználási területnek ebben az évben is olyan szakmai feladatnak, az 
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építész kamarához tartozó szakterületeket érintőnek kellett lennie, amely szélesebb körű 
érdeklődésre tarthat számot, továbbra sem volt felhasználható kamarai szervezet vagy gazdasági 
társaság működtetésére, bérekre. Az elnökség minden esetben mérlegelte, hogy a szakmai 
program minél tágabban és átfogóbban szólítsa meg a tagságot és figyelembe vette a területi 
kamara létszámát és az azzal összefüggő költségvetési lehetőségeit. A szakmai programok 
esetében cateringre a hozzájárulási alap továbbra sem volt fordítható. Kamara által szervezett 
utak esetében is kizárólag csak a szakmai rész támogatására volt mód ebből a keretből.  
 
A tantermi jogi továbbképzések szerte az országban kerültek megtartásra, így februártól 
decemberig a MÉK Titkárság által koordinált képzést tartottuk Győrben, Szolnokon, 
Székesfehérváron, Zalaegerszegen, Veszprémben, Debrecenben és Egerben. Budapesten a jogi 
képzés mellett több szakmai továbbképzés is megrendezésre került a műemlékek, tűzvédelem, 
belsőépítészet ill. az energetika területén is. 2023 óta minden általunk szervezett képzést 
követően elégedettségi kérdőívet küldünk ki annak érdekében, hogy a részvevők visszajelzéseit 
megismerhessük, azok alapján a képzéseinket módosítsuk.  
 
A tagság részéről felmerülő igény volt az online szakmai továbbképzések megszervezése - így 
2023-ban is számos továbbképzést tudtak elvégezni a szakmagyakorlók mellett a téma iránt 
érdeklődők is. 3 új online továbbképzés készült el ill. vált elérhetővé, és további 2 előkészítését 
kezdte meg a MÉK Titkársága.  
 
A MÉK által szervezett továbbképzéseken összesen több, mint 3300-an vettek részt – ebből közel 
900-an végeztek el felvételről rögzített online szakmai képzést.  
 
A szakmai továbbképzések elbírálása hosszú évek óta az otir.mek.hu oldalon keresztül kerül sor, 
a rendszer azonban igen elavulttá vált, fejlesztését nem lehetett tovább halasztani, a 2022-ben 
megkezdett munka 2023 elején zárult le. A fejlesztésben a MÉK Titkársága mellett a 
Továbbképzési Szakértői Testület részéről Makovényi Ferenc vett részt, akik mind a szakmai, 
mind az informatikai elemek kidolgozásában jelentős szerepet vállaltak. A felhasználói 
visszajelzések alapján több pontosítás, módosítás történt annak érdekében, hogy a felület 
valóban felhasználóbarát módon segítse mind a pályázatot, mind az egyéni bírálatot benyújtókat, 
továbbá a szakmai továbbképzések keresőket is. A rendszer folyamatos karbantartása itt is 
elengedhetetlen, a kezdőlapon megjelenő bannerek kezelése a titkárság feladata.  
 
A MÉK Nonprofit Kft. 2023 folyamán már csak a megszüntetéssel kapcsolatos feladatokat intézte, 
amelyek év végéig lezárultak. 
 
A Diploma-azonosító Szakértői Testülete közel 40 ügyben hozott döntést. A beérkező 
kérelmeket a titkárság minden esetben e-mail útján továbbította a Testület tagjainak, akik az 
esetek döntő többségében elektronikus úton egyeztették véleményüket és hoztak döntést. 
 
A vizsgált dokumentumok között hazánkban kiadott és az EU tagállamaiban szerzett oklevelek 
egyaránt szerepeltek. A Testület tapasztalata alapján egyre gyakrabban jelentkező probléma, 
hogy nem, vagy csupán részlegesen szakirányú alapképzést követően úgy szereznek 
mesterképzésen végzettséget hallgatók, hogy az összességében teljesített tantárgyak és az 
azokhoz kapcsolódó kreditek jelentős mértékben eltérnek a tervezési jogosultság 
megszerzéséhez szükséges osztatlan okleveles építészmérnök képzés mintatanrendjétől. A 
képzőhelyek irányába a kapcsolatfelvétel és a problémafelvetés megtörtént. 
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A Továbbképzési Szakértői Testület munkájának újragondolása 2022. év elején kezdődött el. 
2023-ban a Szakmai továbbképzési szabályzat majd a függelék átdolgozását követően 
egyértelművé váltak mind az eljárási, mind az elbírálási szabályok. A 4 fős Testület minden hónap 
1. és 10. napja között döntött a beérkezett kérelmekről. A döntések meghozatala elektronikus úton 
történt. 2023-ban összesen 389 pályázat és 236 egyéni továbbképzési kérelem érkezett az OTIR 
rendszerébe. 
 
A Beszámoló és jogosultsági vizsga Szakértői Testület feladatait a 266/2013. (VII.11.) Korm. 
rendelet határozza meg: kiemelt feladata a jogosultsági vizsgák bonyolítása, a vizsgadolgozatok 
értékelése, valamint a vizsga alóli – ügyrendben nem szabályzott - felmentések megállapítása. A 
Testület ügyrendjét maga állapítja meg, továbbá a vizsga eljárási rendjére és a mentességek 
körére vonatkozó általános szabályokat alkot. 
 
A szabványosítási feladatokban a Kamara delegáltja, Fáy Piros útján vett részt. Az MSZT/MB 
442 és MSZT/MB 443-as bizottságokban folyt aktív munka, aminek eredményeképpen a 
Bölcsődék szabvány megújult, valamint a nemzetközi BIM szabványok magyar nyelvű 
megjelenését fordítási munkákkal támogattuk. Az ülések kéthetente kerültek megrendezésre. A 
442-es Építményinformációs modellezés (BIM) bizottságban Szebeni Zsuzsanna, míg a 443-as 
Építészet és műemlékvédelem bizottságban Fáy Piros képviselte a Kamarát. 
A szabványgyűjtemény havonta nyomon követett szabványközlöny információk alapján frissítésre 
került, átlagosan havi 4-5 építészetet érintő szabvány újult meg, 3-4 magyar nyelven is megjelent. 
A szabványváltozás rögzítésével egyidőben a szabvány adataira vezető link frissítése is 
megtörtént a mek.hu oldalon. 
2023-ban az Építésügyi Műszaki Irányelvek közül egy jelent meg, amit még 2022-ben hagyott 
jóvá az ÉMSZB Bizottság: 1_2023. Esztrich-padozatok tervezése (padozati anyagok, rétegek, 
tulajdonságok, követelmények) címmel. Ezzel 26-ra nőtt az érvényben lévő irányelvek száma. 
2023-ban ÉMSZB Bizottsági ülésre nem került sor, mivel jelenleg nincs kijelölt elnöke a 
Bizottságnak.  
 
A közbeszerzési hirdetmények továbbra is közzétételre kerültek a Kamara honlapján, 2023-
ban összesen 53 tartalommal bővült a lista. 
 
 
Beszámoló a Kamara kapcsolatairól  

Tekintettel arra, hogy végre saját, önálló minisztérium alá tartozik az építészet/építés ügye az évet 
a törvényekhez készített javaslatok, véleményezések elkészítése, előkészítése, közvetítő 
munkája határozta meg. 
 
Júliusban a Beruházási Törvényhez készítettük el javaslatainkat, természetszerűen az MMA-val 
összhangban, mindkét szervezet a törvény által meghatározott feladataira koncentrálva. Az 
Építészeti Törvényhez készített tömör programjavaslat preambulumát a MÉK, MÉSZ, MMA - több 
fordulós elnökségi szintű egyeztetés során - közös nyilatkozat formájában alakította ki. 
A MÉK által kialakított, a területi kamarák és a tagozatok észrevételei, javaslatai alapján kialakított 
koncepcionális véleményeket a honlapunkon megismerhetővé tettünk. Fentieken túl a törvények, 
rendeletek különböző fázisban történő egyeztetése továbbra is a megkezdett módon folyt. 
 
A MMK-val folytatott korábbi évek párbeszéde a Beruházási Folyamatok Rendszere (BFR) és 
Tervezői Szolgáltatási Rendszer (TSzR) kimunkálása, vele együtt a díjszámítás – mint alrendszer 
- kidolgozása 2022-ben megakadt.  
 



Elfogadva az 1/2024. (05.24.) sz. MÉK Kgy. határozattal 

Beszámoló a MÉK Elnökségének 2023. évi munkájáról  4 

A MÉK Elnökségének képviselői ismét részt vettek az Ybl Miklós-díj Bizottság munkájában. 
 
Az MMA Építőművész Tagozata továbbra is folyamatos tájékoztatást kap a MÉK álláspontjáról 
aktuális kérdésekben, emellett informál a Magyar Építészeti Múzeum létrehozásának 
folyamatáról. Célunk, hogy a „szolgáltató múzeum” tevékenységébe, működésébe a MÉK 
növekvő arányban vegyen részt. 
MÉK rész vett a Magyar Építészeti Központ tervpályázat zsűriében, előzetes egyeztetések 
kezdődtek a MÉK elhelyezésére az intézményben. 
 
A „Miskolci nyolcak” rendszeres havi informatív találkozói teljesem elmaradtak az utóbbi években. 
Az eredeti találkozók alkalmával a kölcsönös információcserén túl az álláspontok megvitatása, 
stratégiai egyeztetése fontos alapot jelentett elsősorban a törvényelőkészítésben, 
véleményezésben. Az új minisztériumi struktúrájába illeszkedő módon, egy a korábbihoz hasonló, 
de új alapokra helyezett érdekegyeztető fórum kialakítása merült fel az év során. Végül 
2023.12.13-án a Vigadóban, ünnepélyes keretek között öt építészeti szervezet: ÉKM, MMA, MÉK, 
MÉSZ, SZIMA együttműködési megállapodást kötött az egyeztetési folyamat megújítására. 
 
Folytatódott a korábbi együttműködés - szervezeti és informális – az ÉKM-mel, elsősorban 
Lánszki Regő államtitkárral a különböző törvények (Beruházási és Építési) és azok végrehajtási 
rendeleteinek előkészítése ügyében.  
 
A MÉK képviselői részt vettek - mint 2022-ben is – az újjáalakult Országos Építészeti Tervtanács 
munkájában.  
 
2023 november 4-től a Magyar Művészeti Akadémia elnökének választották Turi Attila MÉK 
alelnököt. 
 
A hivatásrendi kamarák szerte a világon a demokratikus államok fontos intézményei, 
köztestületként, illetve civil szervezetként jelentős állami feladatokat látnak el. Tizenkét évvel 
ezelőtt alakult meg a Magyar Szakmai Kamarák Szövetsége (MSZKSZ), tagjai teljes jogú és 
megfigyelői státuszban a Magyarországon működő csaknem valamennyi szakmai kamara. A 
szövetség rendkívül széles társadalmi réteg érdekeit megjelenítő ernyőszervezet, közel 300 ezer 
szakembert tömörít, akik a gazdasági életben vezető tisztségviselői, illetve tulajdonosi szerepet 
töltenek be, ügyvédi, könyvelői, tervezői, közjegyzői és szabadalmi ügyvivői irodák vezetői, 
kutatók, szakértők, orvosok, gyógyszerészek, állatorvosok, vagy akár az egészségügy, a 
vagyonvédelem területén működő szolgáltatók. A szövetség pártoktól és politikai mozgalmaktól 
független, azoknak anyagi és erkölcsi támogatást nem nyújt, és azoktól nem fogad el, politikai 
tevékenységet nem folytat, kizárólag szakpolitikai alapon nyilvánul meg. 
Az MSZKSZ azzal a céllal jött létre és működik, hogy az egyes kamarák önállóságának sérelme 
nélkül, a kamarák együttműködésével növelje tagjai társadalmi súlyát és elismertségét, javítsa az 
információcserét, segítse az érdekérvényesítés lehetőségeit, fokozottan védje az egyes kamarák 
és tagjaik érdekeit. A szövetség párbeszédet folytat a civil szféra, a jogalkotó szervek, a 
versenyfelügyeleti és egyéb hatóságok képviselőivel a szakmai kamarákat érintő kérdésekben. 
 
A Magyar Szakmai Kamarák Szövetsége soros elnöki posztját dr. Hajnóczi Péter, a MÉK elnöke 
látja el 2022. óta. 2023. évben több egyeztetést, illetve decemberben egy szakmai napot tartott a 
szövetség. A szakmai nap programján az alábbi témák szerepeltek: Digitális Állampolgárság 
Program, A kamarák feletti törvényességi felügyelet gyakorlásának keretei, Köztestületi per 
fogalma, elméleti, technikai problematikája, Kamarai döntések bírósági felülvizsgálatának 
gyakorlat, Kamarai kommunikáció.  
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Stratégia és kommunikáció: 
 
A MÉK Elnöksége a stratégia alkotási munkája keretében elkészítette a „A MÉK Elnökségének 
stratégiai célkitűzései 2021-2025” című kiadványt. 
A 2022. 03. 31-i országos küldöttgyűlésen jelentette meg a MÉK elnöksége a fenti kiadványt, 
melyben a 2021. novemberében hivatalba lépett elnökség összegyűjtötte, és prezentálta a tagok 
felé a kamara céljainak széles spektrumát. A 12 fejezetből álló anyag felöleli a kamarai munka 
egészét, a stratégiai céloktól a mindennapi működésig egyaránt. 2023-ban az ÉKM részéről 
megkezdődött az állami beruházásokat szabályozó törvény, valamint az Építészeti törvény 
előkészítése, amelyek jelentősen befolyásolják a Kamara működését, a Kamara elvégzendő 
feladatait. Ennek megfelelően az elmúlt évben a stratégia alkotás a fenti jogszabályok 
véleményezésében, a Kamara érdekeinek képviseletében valósult meg. Az elfogadott 
jogszabályok alapján 2024-ben folytatható a már ismert, vagy megismerésre került részletek 
fényében a stratégia alkotás. 
A MÉK kommunikációja 2023-ban is 3 felületen zajlott. 
 
Az első, és legfontosabb a személyes, élő kommunikáció, ennek megjelenési formája a 
Területi Elnökök Testületének ülései és a küldöttgyűlések. A MÉK alapszabályának megfelelően, 
a hatékony munka érdekében a döntést igénylő előterjesztéseket előzetesen megtárgyalják a 
Területi Kamarák, ezt követően kerül sor a Területi Elnökök Testületének üléseire, amely során 
az egyes Kamarák képviselői ütköztetik véleményüket, és alakítanak ki lehetőség szerint 
konszenzusos véleményt az adott kérdésben. Ezután kerül a téma előterjesztésre a Küldött 
gyűlésen. Ebből a metodikából adódik, hogy a döntést igénylő előterjesztések esetében a 
küldöttgyűlés már csak a beterjesztett anyagról, az esetleges beérkezett módosító indítványokról 
tárgyal és dönt, és ezekben az esetekben a koncepcionális döntéseknek, vitáknak nem a 
küldöttgyűlésen kell lezajlaniuk. Egyes esetekben mindezt a folyamatot megelőzheti egy vitaindító 
beszélgetés a Küldöttgyűlésen, amely alapja lehet a fent ismertetett folyamat indításának. 
Az élő kommunikáció másik fontos eleme a különböző rendezvények, továbbképzések 
szervezése. Ebben az évben is számos továbbképzést szerveztünk mind a Területi Kamarákkal 
karöltve, mind pedig az Ötpacsirta utcában. Ebben az évben is nagy érdeklődéssel kísért szakmai 
napot tartottunk a Construma keretében. A Rügyfakadás című rendezvényen előadások 
hangzottak el az építészképzésről, a pályakezdők helyzetéről, Budapest zöldkoncepciójáról, az 
építészeti minőségről, és az örökségvédelemről. 2023. kiemelkedő eseménye volt az immár 
második alkalommal megrendezett SzeptemberFeszt 2023.09.21-én, amely a szakmai 
programok mellett kötetlenebb formában nyújtott teret azon építészeknek is, akik nemcsak a 
szakmájukban kiválóak, hanem bármely más művészeti ágban is. 
Hasonlóan a tavalyihoz, idén is megtelt programmal, és még inkább érdeklődőkkel az Ötpacsirta 
utca. 
 
Nagy örömünkre több, mint 300-an regisztráltak az eseményre, az udvari Kós teremben zajló 
eseményeket kivetítőn lehetett követni az Ybl teremben is, illetve kihangosítva az udvaron is. Bár 
a délelőttöt néha megzavarta egy-egy futó zápor, de ez nem vette el a kedvét a jelenlévőknek, és 
vélhetően a közös fohász eloszlatta a felhőket is. 
A programokkal párhuzamosan a földszinti Ybl teremben megtekinthető volt a MÉK, a Tagozatok 
és a Területi Kamarák által kiadott különböző díjakról és díjazottakról szóló kiállítás, illetve ugyanitt 
találkozhattak az érdeklődők a rendezvénye főtámogatójának, a Mapei Kft-nek a szakértőivel, 
illetve anyagaival. 
A nap a Kamara tagozatait bemutató előadásokkal indult, melynek során mind az 5 tagozat 
bemutatta a munkáját, működését, mindazt, amit saját magáról fontosnak tartott megosztani a 
közönséggel. 
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Ezt követte egy beszélgetés Kulcsár Attila DLA építésszel, akit most nem az építészetéről, hanem 
költői, írói munkásságáról, műveiről faggattunk, kirajzolva ezáltal egy, az építészettel párhuzamos 
irodalmi életutat. Ennek során néhány rövid művével is megismerkedhettünk. 
Idén néhány olyan tervező műhelyt is szerettünk volna bemutatni, akikről gyakran szólnak a hírek, 
akik sikeresek, akik méltán tarthatnak számot a szakma kíváncsiságára a működésüket illetően 
is. Ennek első eleme volt az Archikon Architects bemutatkozása. Nagy Csaba és Pólus Károly, a 
cég 2 vezető építésze beszélt arról, hogy hogyan működik az iroda, milyen munkáik vannak, 
milyen munkamódszerekkel érik el a sikereiket. 
Ezután következett az általunk egyik legnagyobb izgalommal várt beszélgetés, hiszen ez egy új 
kísérlet volt. Online, élő kapcsolás keretében beszélgettünk a világ különböző tájain élő, dolgozó 
építészekkel. 
A legegzotikusabb helyszínről, Baliról jelentkezett Kozák Andrea, a ködös Albionból, Londonból 
Sebes Péter, míg a pontosságáról és precizitásáról híres Svájcból, Zürichből Juhász Ádám. 3 
ember, 3 különböző életút, 3 kultúra (de legalábbis 2,5). A beszélgetés során hallhattunk arról, 
hogy melyikük hogyan, miért kerül oda, ahol van. Megtudhattuk, hogy Balin például az is egy 
építészeti szabályozás, hogy az épület ne legyen magasabb, mint egy pálmafa, mint ahogy azt is, 
hogy Svájcban településenként és kantononként is eltérő előírásokkal lehet számolni. Kiderült, 
hogy a magyar építészképzés versenyképes mindhárom helyszínen, mivel komplexebb alapokat 
nyújt, mint sok más képzés. Svájcban az jelent aktuális kihívást, hogy bár korábban már sok 
minden megépült, de a világ oly mértékben felgyorsult, hogy ezeket vagy korszerűsíteni, vagy 
újraépíteni kell. Balin a középületek tervezése jórészt a helyi tervezők privilégiuma, Andrea fő 
profilja a villaépítészet. Mind Svájcban, mind Londonban nagyon sok a pályázat, legyen az állami 
vagy magánberuházás, de Angliában a nyílt pályázatok általában ötletpályázatok, a megbízással 
járó pályázatok jellemzően meghívásosak, végül megtudhattuk azt is, hol tart a BIM Angliában. 
Izgalmas beszélgetés volt, izgalmas emberekkel! 
A rendezvény főtámogatója a Mapei Kft képviseletében Fülep Attila mérnök-szaktanácsadó, 
építészmérnök mutatta be a Mapei mérnöki munkáját, a Nemzeti Atlétikai Stadion beruházás 
során alkalmazott termékeit. Az épület bonyolultságának megfelelően nagyon sok építési 
rendszer került beépítésre, bonyolult épületszerkezeti megoldásokkal. 
A délelőtti program zárásaként mutatkozott be az M-Teampannon Építészmérnöki Kft. Madzin 
Attila beszélt az irodájukról, a kisebb-nagyobb, de egységesen magas színvonalú munkáikról 
itthonról és külföldről, legyen az akár a régi ”Engels téri” buszpályaudvar, vagy a CEU, vagy a 
kiemelkedő publicitást kapó Magyar Zene Háza. 
Ezt követte egy jó hangulatú ebéd, melynek értékét emelte, hogy a tavalyihoz hasonlóan, idén is 
Bolberitz Henrik építész zenélt nekünk. 
A délutáni programot egy kerekasztal beszélgetés nyitotta, melynek során Budapest és az 
agglomeráció viszonyáról, pozitív és negatív kapcsolatairól, és a települések fejlődéséről 
beszélgetett Erő Zoltán Budapest Főváros Főépítésze, Jeney Andrea, Pilisszentiván főépítésze, 
Massányi Katalin, Budapest, 13. kerület főépítésze és Mészáros Judit, Gödöllő főépítésze. A 
beszélgetést Zubreczki Dávid szakújságíró moderálta. Szó volt arról, hogy az ingázás 
csökkenthető lenne azzal, ha az agglomerációban lévő településeken növekedne a szolgáltatások 
színvonala, száma, megerősödnének azok a kisebb települési, vagy térségi alközpontok, amik 
használatával elkerülhető lenne a főváros igénybevétele. Ugyancsak szóba került a közösségi 
közlekedés fejlesztésének fontossága, az emberek rászoktatása azok használatára, illetve az 
alternatív, környezetbarátabb közlekedési eszközök igénybevétele (kerékpár, roller, stb.). 
Felvetődött a kérdés, hogy hol, és mennyiben indokolt nagyobb méretű P+R parkolók kialakítása, 
azoknak mik a pozitív és negatív hatásai. A beszélgetésben kitértek arra is, hogy vajon az 
agglomerációnak milyen laksűrűségű beépítéssel kellene rendelkeznie, jó-e az, ha jellemzően 
csak a családiházas beépítés a jellemző, amelynek a fenntartása a legdrágább mind a lakók, mind 
a település szempontjából. Érdekes beszélgetés volt, olyan témákról, amikről már sokan, sokat 
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beszéltek, és még sok beszélgetés és közös gondolkodás szükséges annak érdekében, hogy 
csökkenjenek a jelenlegi problémák. 
A következő program a Bánáti + Hartvig Építésziroda Kft bemutatkozása volt. Bánáti Béla és 
Hartvig Lajos mesélt az iroda működéséről, mindazokról a programokról, amik az építészeten túl 
részei a mindennapjaiknak, amitől több az iroda, mint egy munkahely, amitől igazából 
közösségként tudnak működni. Bemutatták az épületet, amiben működnek, aminek a története, 
megújulása többről szól, mint egy helyről, ami munkahely, hiszen megújulásról, 
környezettudatosságról, ökológiai lábnyomról is szól, mindarról, ami a tervezési munkáikban is 
meghatározó fontosságú, és amit megtapasztalhattunk a bemutatott volt Balettintézet 
rekonstrukciója kapcsán is. 
Ezt követte egy érdekes beszélgetés Horváth Lászlóval, a Fonó igazgatójával, a Héttorony 
Fesztivál és a PajtaKult ötletgazdájával és kulturális igazgatójával. Halhattunk a Fonó 
működéséről, a világzene magyar képviselőiről, a műfaj elismertségéről, a Makovecz Imre 
épületeiben megrendezett Héttorony Fesztivál kialakulásáról, kapcsolatáról Makovecz Imrével, a 
fesztivál jövőjéről. Bepillantást nyerhettünk a magyar és a környező országokban lévő pajták 
hasznosításába, a Pajta, mint közösségszervező erő és hely szerepébe, annak fontosságába, 
hogy mi a közös felelősségünk és feladatunk ezek megőrzésében, fenntartásában. 
Idén is hallhattunk egy beszélgetést az Építési és Közlekedési Minisztérium jogalkotási terveiről. 
Hajnóczi Péter MÉK elnök beszélgetőtársa Gombos Márk helyettes államtitkár volt, aki utalt a 
beruházási törvény jelenlegi helyzetére, vázolta az építészeti törvény főbb irányvonalait, az ezzel 
kapcsolatos jogalkotás és egyeztetések állapotát. Elmondása szerint igyekeztek a több ezer 
beérkezett véleményt feldolgozni, és a koncepcióba illeszthető javaslatokat beépíteni a születő 
jogszabályba. A törvény célja a főépítészi és a tervtanácsi rendszer megerősítése, a tervtanácsok 
hatáskörének kiterjesztése, biztosítva ezáltal, hogy a tudomásulvételi eljárássá változó egyszerű 
bejelentések esetében is megoldott legyen a megfelelő építészeti kontroll. Kérdésekre válaszolva 
elmondta, hogy az OTÉK változása kapcsán céljuk az egyértelmű jogszabályi paraméterek 
meghatározása, a túlszabályozás elkerülése. 
Utolsóként építész generációkkal ismerkedhettünk meg. Ennek keretében Turi Attila és a fia, Turi 
Gergő volt az egyik vendégünk, míg a másik Vadász Bence, aki egyszerre képviselte édesapját 
Vadász Györgyöt, és unokaöccsét, Vadász Balázst. Hallhattunk arról, apa és fia milyen 
építésznek tartja a másikat, hogy inspirálta-e az apa példája a gyermeket a pályaválasztásban, 
hogy hogyan tudnak együtt dolgozni 1-1 munkán, vagy az adott irodában. Meséltek arról, hogy 
hogyan választódik szét, vagy kapcsolódik össze a családi és a munkakapcsolat, fontos-e az 
építész generációk kialakulása. Vadász Bence ismét megörvendeztetett bennünket néhány 
írásával, felvillantva ezáltal az apa és fia kapcsolatát szakmán belül és azon túl is. 
A szakmai programokat követően ismét benépesül az udvar, ahol egy kellemes vacsora mellett 
megkóstolhatták a résztvevők a pannonhalmi Cseri Pincészet kiváló borait, miközben Haaz Imre 
építész és barátai jazz zenével tették teljessé az élvezetet, és kisorsoltuk a napközben kitölthető 
építészeti kvíz megfejtői között az értékes nyereményeket is. 
Tartalmas nap volt, sok szakmai programmal és sok kulturális és gasztronómiai élménnyel. Ismét 
megállapíthattuk, hogy jó együtt lenni, hogy az építész kollégák is igénylik azt, hogy 
sokféleképpen beszélgessünk építészetről és minden másról. 
 
A kommunikáció második formája az írott anyagok létrehozása. Ez egyedi és rendszeres 
nyomtatott kiadványok formájában nyújt tájékoztatást a tagok részére. Ilyen egyedi kiadvány a 
Kamarai Évkönyv. 
2023 tavaszán jelent meg a 2022-es évről szóló Évkönyvünk. 
Az Évkönyv első részében beszámoltunk a MÉK elnökségének 2022. évi munkájáról, valamint az 
ÉKM aktuális híreiről.  
A következő rész a 2022. évben díjazott szakmagyakorlókkal foglalkozott. A felsoroláson túl 
bemutattuk a Budapest Építészeti Nívódíjjal, valamint a Diplomadíjjal kitüntetett alkotásokat. 
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Ezt követően megszólaltattunk néhány díjazottat, kérdezve Őket a pályájukról, az indíttatásukról, 
az építészet helyzetével kapcsolatos véleményükről. Ennek keretében szólaltattuk meg Gutowki 
Robert Ybl-díjas építészt, Baliga Kornél Magyar Érdemrend Lovagkeresztje-díjas építészt, 
Bardóczi Sándor Év tájépítésze díjas tájépítészt, Csernyus Lőrinc MMA Nagydíjas és Főépítészi 
Életműdíjas építészt. 
Részletesen beszámoltunk az Évkönyvben a 2022-es SzeptemberFeszt-ről, valamint a 
Debrecenben életre hívott Építész (Kul)túra rendezvénysorozatáról, melynek egyik gazdája 
Radics Beatrix. 
Végül az Évkönyv hagyományos, ám legszomorúbb részében búcsúztunk a 2023-ban elhunyt 
kollégáktól. 
Rendszeres nyomtatott kiadványunk az Építész Közlöny. 
Mint arról korábban beszámoltunk, a MÉK Elnöksége úgy döntött, hogy az Építész Közlönnyel és 
az Évkönyvvel kapcsolatos teendőket 2020-tól saját hatáskörben végzi. A Kamarai Közlöny immár 
4 éve jelenik meg új felépítésben és tartalommal.  Az új felépítésnek megfelelően minden 
számban kitértünk a MÉK híreire, tájékoztattuk a tagságot a jogszabályokkal kapcsolatos 
tudnivalókról, beszámoltunk az aktuális kulturális hírekről, kiállításokról, kiadványokról, díjakról. 
Mint ahogy azt korábban jeleztük, a megjelenő új közlönyök minden esetben 1-1 fókusztémát 
jártak, járnak körbe, bemutatva ehhez kapcsolódó építészeti alkotásokat, cikkekben elemezve az 
érintett témák különböző aspektusait. 2023. fókusztémái az alábbiak voltak: 
- 2023/1: Közlekedési létesítmények (Erő Zoltán: Budapest Főépítésze: Budapest közlekedési 
infrastruktúrájának fejlesztése; Csapó Balázs: Budapesti metró fejlesztések; DVM Group: PIER1, 
a Liszt Ferenc Repülőtér 2A termináljának utasmólója; S.A.M.O. Építésziroda: BPOP parkolóház; 
KÖZTI: Parkolóház Sopronban; Sporaarchitects: Győr-Gönyű Országos Közforgalmú Kikötő) 
- 2023/2: Mezőgazdasági építészet (Ekler Dezső: Gyümölcsfeldolgozó Nyíradonyban; Füzes 
András: Állattartó épület Dévaványán; Szily Boldizsár: Szarvasmarha telep, Kisoroszi; Paradigma 
Ariadné: Tanösvény és Bivalyistálló, Sándorfalva; Salamin Ferenc: Közösségi borászt, Tokaj-
Hegyalja) 
- 2023/3: Tűzvédelem 
- 2023/4: Múzeumok építészete (Balázs Mihály, dmb műterem: Nyíregyházi Görögkatolikus 
Múzeum; TSPC, Konkrét Stúdió: Mindszentynem, Zalaegerszeg; Szalay Tihamér, Bihary Sarolta: 
Magyar Nemzeti Bank Pénzmúzeum belsőépítészete; MMA Lantos Múzeum pályázat; Ferencz 
Marcel: Néprajzi Múzeum) 
- 2023/5: Bölcsődék és óvodák építészete (D4 Építész Stúdió, Bíró és Társa Építésziroda: Fészek 
Református Óvoda, Debrecen; OK2: Svábhegyi Református Óvoda, Budapest; KJT Építész 
Stúdió: Mocorgó Óvoda, Budapest-Kőbánya; Horváth Zoltán: Bölcsőde, Törökbálint; Archikon 
Architects: Zöldike Tagbölcsőde, Budafok) 
- 2023/6: Visszatekintés 2023-ra (Bordás Péter; Cseh András; Pólus Károly; Tima Zoltán és 
Peschka Alfréd; Vadász Bence; Vikár András) 
2024-ben is igyekszünk érdekes témákat körüljárni a Közlönyben. 
 
A Kamara harmadik kommunikációs formája a digitális felületek működtetése (honlap, 
hírlevél, közösségi média). 
A MÉK megújult honlap struktúrája elkészült, jelenleg a próbaüzem zajlik, és reményeink szerint 
a nagyon közel jövőben élesítésre kerül az új, felhasználóbarátabb honlap. A MÉK Facebook 
felülete igyekszik betölteni a gyors információátadás funkcióját. Sok esetben élő közvetítésben 
számoltunk be egyes eseményekről.  
Előkészítés alatt áll egy közös honlap elindítása a Magyar Építészeti Múzeummal közösen, ezen 
a felületen lesz elérhető a Magyar Építészet 2010-20 kiadvány teljes anyaga. 
Elindult az epiteszkozlony.hu oldal, amelyen az Építész Közlöny egyes számainak kibővített 
tartalma nyer elhelyezést, lehetőséget teremtve, hogy a nyomtatott lap terjedelmi korlátjai miatt 
egyes épületekről esetlegesen kimaradó anyagokat is megismerhessék az érdeklődők. 
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Az online kommunikáció legfontosabb eseménye volt a MÉK Facebook oldalán "MÉK Advent 
2023" címmel indított játék az építész kamarai szakmagyakorlók számára.  
Ennek keretében minden nap reggel „nyitottunk egy ablakot” az adventi naptárban. Az ablakban 
1-1 prominens tagunk gondolataival, üzenetével találkozhattak azok, akik velünk is készültek az 
ünnepekre, részt vettek a játékunkban. A játék lényege az volt, hogy azok között, akik elolvassák 
és like-olják az üzeneteket, hetente sorsoltunk kedves ajándékokat, illetve a végén egy „fődíjat”. 
A sorsolás eredményéről beszámoltunk mind a Facebook oldalon, mind pedig a Kamara 
honlapján, illetve az Építész Közlöny nyomtatott és az epiteszkozlony.hu címen elérhető online 
változatában. 
Ennek keretében az alábbi kollégák fogalmazták meg karácsonyi üzeneteiket: Vadász Bence, 
China Tibor, Bordás Péter, Csillag Katalin, Skardelli György, Phillip Frigyes, Cseh András, Hartvig 
Lajos, Erő Zoltán, Bachmann Bálint, Makovényi Ferenc, Andaházy László, Babinszky Tünde, 
Földes László, Schultz Péter, Kozák Andrea, Markos Anikó, Reith András, Z. Halmágyi Judit, 
Krizsán András, Nagy Csaba, Tutervai Mátyás, Turi Attila, Hajnóczi Péter. 
 
És itt még nem volt vége, hiszen volt egy játék a játékban! Az adventi naptár napi nyitóképei híres 
templomokat mutattak be. Minden nap az volt a kérdés, hogy melyik templom látható a képen? 
Segítségként megadtuk a templom légvonalbeli távolságát a MÉK székházától. Mindazok között, 
akik a legtöbb helyes megfejtést küldték be a templomokat illetően, építész könyvcsomagot 
sorsoltunk ki! 
 
A Kamarai Hírlevél rendszeresen tájékoztat az aktuális kamarai, szakmai és kulturális hírekről. A 
MÉK a GDPR előírások figyelembevételével csak azon tagoknak küld hírlevelet, akik regisztrálták 
magukat erre a szolgáltatásra. A tavalyihoz hasonlóan buzdítunk mindenkit, hogy ha még nem 
regisztrált, tegye meg. A hírlevél igyekszik felhívni a figyelmet minden, a honlapon bővebben 
kifejtett, a szakmát érintő tartalomra. 
 
 
Beszámoló a külügyi kapcsolatokról 
 
A 2021. végén megalakult MÉK Elnökség megbízásából Makovényi Ferenc, Bachmann Bálint 
elnökségi tagok, illetve Bordás András és Sándor Gergely építészek alkotják a MÉK külügyi 
testületét, melynek képviseletében az Építészek Európai Tanácsának (ACE) és bizottságainak 
ülésein vettek részt, továbbá munkacsoportok munkájába kapcsolódtak be 2023-ban is. 
 
 
A MÉK delegáltjainak nemzetközi tevékenysége  
A MÉK az ACE mellett az ENACA nemzetközi szakmai szervezet tagja is. A külügyi testület 
tagjainak elsődleges feladata a nemzetközi szervezetekkel való aktív kapcsolattartás. AZ ACE 
correspondent, azaz folyamatos kapcsolattartója Bordás András, továbbá a közgyűléseken 
küldöttként vesz részt Bachmann Bálinttal. Az ACE Pénzügyi Bizottságban (FICO) Bordás András 
képviseli a MÉK-et. Bordás András koordinátor és küldöttek az ACE munkacsoportjaiban 
folyamatosan azon dolgozik, hogy az EU Irányelvek figyelembe vegyék szakmánk minőséget 
biztosító tevékenységét és hogy a szakszerű, hatékony és méltó szakmagyakorlást biztosítsák. 
Ennek az érdekérvényesítő tevékenységnek a platformjai: a munkacsoportok, tanulmányok, 
publikációk, projektek és szakami események. 
A MÉK-et három területen Sándor Gergely képviselte: a Közbeszerzési és Építészeti Pályázatok 
(Public Procurement & Architectural Design Contests PP&ADC), a Nemzetközi Üzleti Modellek 
(International Business Modelling IBM) és a Szakmagyakorlási (Practice Committee PC) 
munkacsoportban. 
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Sándor Gergely a fenti képviseleti feladatok ellátásán túl, az ACE tevékenységéhez közvetve 
kapcsolódó New European Bauhaus (NEB) workshopon és az Arch-E együttműködésben vett 
részt 2023-ban. 
 
Az Európai Uniós SOAR program célja, hogy az egyházi létesítmények biztonságáról 
fogalmazzon meg tervezési ajánlásokat és jó példákat gyűjtsön. A programba öt európai ország 
kapcsolódott be - köztük Magyarország is. A SOAR keretében Makovényi Ferenc és Dr Szabó 
Csaba alezredes egy kiadványt állított össze a szakrális helyek védelméről, melynek kiadása 
jelenleg folyamatban van az EU által finanszírozott szervezet, az EFI gondozásában. Makovényi 
Ferenc korábbi ACE elnökségi megbízatásának köszönhetően meghívást kapott az ACE NEBinar 
sorozatba az Új Európai Bauhaus program keretében. Makovényi Ferenc a Lengyel Építész 
Kamara szervezésében Wroclawban tartott előadást, majd online mutatta be a MÉK 
tevékenységét. 
A MÉK bekapcsolódott az európai építészeti pályázatok jó gyakorlatának összegyűjtését célzó, 
EU-s finanszírozású Arch-E programba, amelyben magyar részről Sándor Gergely, Bordás 
András és Ulrich Tamás vettek részt 2023-ban. Bachmann Bálint, mint szakértő kapott felkérést 
interjú formájában történő közreműködésre. 
A hazai építészképzés képviseletében Bachmann Bálint vállalt szerepet számos 
építészoktatással és építészeti tudományossággal foglalkozó szervezetben, mint az európai 
építészképzéseket tömörítő EAAE, vagy az Építészek Világszövetsége és az Egyesült Nemzetek 
(UN) közös oktatási bizottsága, az UNESCO/UIA/ educom. Az oktatási bizottságban 2023-ban 
további három évre kapott megbízást. 
Az ACE szervezetét 2023-ban meghatározta a tavaly novemberi elnökségi választásokra való 
készülődés, illetve ezzel párhuzamosan a tagszervezetekben bekövetkező személyi 
változásokból eredő személycserék. Minden fontosabb ACE esemény előtt Makovényi Ferenc, 
Bordás András és Bachmann Bálint felkészülő-elemző megbeszélést tartott az aktuálisan 
napirenden szereplő szavazások témájában, egyeztetve a döntések támogatásáról. 
Állásfoglalásaink, szavazataink, közléseink ezekre a közös döntésekre támaszkodnak. 
 
 
Az Építészek Európai Tanácsa (ACE) 2023. évi tevékenysége 
ACE események 2023-ban: 
2023.01.25-26. Pénzügyi Bizottság (FICO) online továbbképzés, 
2023.03.09. Pénzügyi Bizottság ülése, 
2023.03.10. Koordinátori (General Coordination) online ülés, 
2023.03.30, NEB & Correspondent Hibrid workshop, 
2023. 04.20-21. 2023 évi első Közgyűlés Brüsszel, Bordás András, mint delegációvezető 
részvételével, 
2023.05.12. Tagszervezetek elnökeinek kerekasztal beszélgetése,  
2023.07.03-06. az UIA 28. Világkongresszusa Koppenhágában ahol az ACE önálló standdal és 
saját szervezésű workshoppal vett részt. 
2023.07.11. Informális Pénzügyi bizottsági ülés, 
2023.09.19. A Sector Study 2024 kérdőív javító megbeszélés, online részvétellel, 
2023.09.28. Koordinátori (General Coordination) online ülés, 
2023.10,10. Pénzügyi Bizottsági ülés, 
2023. 11.22-23. 2023 évi második Közgyűlés Brüsszelben, Bordás András és Bachmann Bálint 
személyes részvételével. 
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Az Építészek Európai Tanácsa (ACE) legfontosabb projektjei 2023-ban 
Nyilatkozat az építész szakmai továbbképzések fejlesztéséről az építészeti minőség általi 
esztétikus, fenntartható és befogadó épített környezet létrehozására 
A Brüsszelben szervezett konferencia alkalmából megjelent az Európai Építészek Tanácsa (ACE) 
és az Európai Építészképzés Szövetsége (EAAE) közös nyilatkozata. Amint azt az Európa Tanács 
nemrégiben elismerte, az építészek jelentős szerepet játszanak a minőségi épített környezet 
alakításában, ezáltal jelentősen hozzájárulnak a közérdekhez és a közjóhoz. 
Az építészek és más építésgazdasági szakemberek készségei és kompetenciái az Új Európai 
Bauhaus (NEB) középpontjában állnak – az esztétikus, fenntartható és befogadó épített környezet 
csak a magasan képzett szakemberek munkája által jöhet létre. Miközben a 2023-as NEB évben 
a digitális és zöld átállás átformálja az európai gazdaságot, az ACE és az EAAE jelen 
nyilatkozatukkal kívánnak emlékeztetni vállalásaikra és erőfeszítéseikre az építészképzés; a 
folyamatos szakmai továbbképzés és az építészeti kultúra terjesztése terén. 
 
A minőségi építészetképzés fejlesztése  
Az európai építészeti képzőintézmények kiválósága nemzetközileg elismert, az ACE és az EAAE 
továbbra is a legmagasabb szakmai színvonalra törekvés szükségességét hirdeti. Támogatják a 
nemzetközileg elismert, ötéves, egyetemi szintű, nappali képzési rendű építészképzést, 
kiegészítve az UNESCO/UIA Építészeti Oktatási Charta ajánlásában foglaltak szerinti, legalább 
kétéves, teljes munkaidős szakmai gyakorlattal. 
Az ACE és az EAAE aktívan közreműködik az Európai Unió (EU) érvényes szabályozásának 
megfelelő építészképzés transzparenssé tételében annak érdekében, hogy az EU-ban magasan 
képzett építészeknek megfelelő hozzáférésük legyen az európai és a világ piacaihoz, továbbá, 
hogy az EU-n kívülről érkező építészekre is ugyanazok a követelmények vonatkozzanak, mint 
EU-s kollégáikra. 
Az ACE és az EAAE örömmel fogadja, hogy egyre több építészhallgató folytatja tanulmányait 
részben vagy egészben a saját hazáján kívüli tagállamban. Felhívják a figyelmet azonban arra, 
hogy ezen hallgatók vegyes végzettségük miatt nehézségekbe ütközhetnek, amikor meg kell 
felelniük a hazájuk, vagy más országok szakmához való hozzáférési követelményeinek, ezáltal 
szakmai mobilitásuk akadályba ütközhet. 
ACE és az EAAE sürgeti a vállalatokat, hogy csak olyan magas színvonalú szakmai gyakorlatokat 
kínáljanak, amelyek megfelelnek a szakmai gyakorlatok minőségi keretrendszeréről szóló tanácsi 
ajánlásban és a szakmai gyakorlatok és gyakorlati képzések európai minőségi chartájában 
meghatározott elveknek, valamint az Európai Ifjúsági Fórum megfelelő munkakörülményekre, 
meghatározott tanulási eredményekre és méltányos díjazásra vonatkozó elvárásainak. 
 
Az ACE célkitűzése az Épületek Energiahatékonyságáról szóló Európai Irányelv (EPBD) 
felülvizsgálatához 
Az ACE azt várja az Épületek Energiahatékonysági Európai Irányelveinek (EPBD) 
felülvizsgálatától, hogy az tükrözze az Új Európai Bauhaus (NEB) alapértékeit és elveit. Az EPBD 
kövesse a NEB tematikáját az épített környezet minőségi alakításának érdemi mérhetősége 
érdekében. Az irányelv támogassa a tagállamok politikai döntéshozóit a szakemberképzésben az 
EPBD életminőséget és jólétet célzó ambícióinak megvalósítása során. 
Az ACE prioritásai között szerepel a fenntartható értékteremtés a kiváló minőségű építészet 
révén, az életcikluson átívelő megközelítés érvényesítése az épített környezetvédelmi 
jogszabályokban. Az épületek üzemeltetése során valós, mért teljesítményének 
figyelembevételére van szükség a rendszerértékelésnél. A fenntartható finanszírozás ösztönzése 
mellett megvalósuló utólagos épületfelújítások során törekedni kell az alacsony szén-dioxid-
kibocsátású építési rendszerek és energiaforrások használatára a tervezés, a kivitelezés és az 
üzemeltetés során is.  
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Arch-E együttműködés az építészeti tervpályázatok (ADC) terén 
Az Arch-E az Európai Unió által a Kreatív Európa (CREA) keretében társfinanszírozott projekt. Fő 
célja a magas színvonalú építészeti megoldások előmozdítása az épített környezet számára 
azáltal, hogy növeli az építészeti tervpályázatok (ADC) használatát Európában, és leküzdi a 
határokon átnyúló piaci akadályokat az építészeti szolgáltatások piacán. 
Az Arch-E kutatási tevékenység magában foglal egy sor interjút építészekkel és szakértőkkel az 
Építészeti Tervpályázatok területén. 
Az interjúk az építészeti tervezési pályázatok eljárásainak jobb megértését, az uniós 
szakmapolitikák és minőségi előírások különbségei és hasonlóságai rögzítését, továbbá az uniós 
versenypiac lehetséges javítását szolgáló elképzelések számbavételét szolgálják. 
Az Arch-E projekt tíz európai partnerszervezet együttműködése: Építészek Európai Tanácsa 
(ACE), Bundeskammer Der Ziviltechniker (BKZT), Horvát Építész Kamara (CCA), Szlovén 
Építész Kamara (ZAPS), Ciprusi Építész Kamara (CAA), Német Építész Kamara (BAK), 
Eindhoveni Műszaki Egyetem, Valenciai Műszaki Egyetem, Sepa Engineering GmbH (SEPA), 
Magyar Építész Kamara (MÉK). 
A program célja, hogy a tervpályázatokat szélesebb körben elérhetővé tegye a résztvevő 
országok építészei számára, elősegítse az egységes jogi környezetet a résztvevő országokban. 
A program első két évében az előbbiek kidolgozása a feladat, majd azt követően az eredmények 
népszerűsítése a cél. 
 
Az ACE közgyűlései 2023-ban 
2023-ban is két közgyűlést tartott az Építészek Európai Tanácsa, 2023. április 20-21. között 
Brüsszelben.  
Az ACE az áprilisi kétnapos rendezvény első napján konferenciát, a második napján pedig az év 
első közgyűlését szervezte meg. A Készségek Európai Éve program alkalmából az ACE és az 
Európai Építészeti Oktatási Szövetség (EAAE) közösen szervezett konferenciát, amelynek célja 
az építész szakmán belüli továbbképzési szemlélet népszerűsítése, valamint innovatív képzési 
stratégiák feltárása. 
Ruth Schagemann elnök beszámolójának fókuszában többek közt az Új Európai Bauhaus (NEB) 
és az Épületek Energia Hatékonyságáról (EPBD) szóló irányelv és ezek ACE általi 
véleményezése volt. Kiemelte azt a fontos szerepet, ami az építészekre hárul a klíma célok 
elérése mentén. Európa klímasemlegessé akar válni 2050-re, ehhez az igényhez kell tervezni az 
új épületeket és a meglévők felújítását. 
Boryslaw Czarakcziew, pénztárnok beszámolója szerint a fő számok a következők:  
az ACE teljes költségvetése: 1.543.184.- Euro és a kiadások és a bevételek egyensúlyban 
vannak. A tagdíjak a költségek 45,8 %-át fedezik, ami 707.264.- Euro. Az EU-s projektek 714.595.- 
Euro bevételt hoztak a szervezetnek. A költség oldalon ugyan ezek a projektek 260.556.- Euro 
finanszírozást igényeltek, míg az ACE teljes bérköltsége 901.000.- Euro volt 2023-ban. 
Az elnök, a főtitkár és a pénztárnok beszámolóját a közgyűlés elfogadta.  
A 2023 évi második Közgyűlés Brüsszelben került megrendezésre, ezen a közgyűlésen új 
elnökséget választott az ACE, egyben újraválasztotta egyhangú szavazással Ruth Schagemann 
elnökasszonyt. 
 
Ukrajna újjáépítési támogatása 
Az ACE Ukrajnát támogató munkacsoportja (vezetője: Ruta Leitanaite a Litván Építész Szövetség 
elnöke) EU-s támogatást nyert el egymillió Euro értékben, hogy egy újjáépítést támogató szakmai 
javaslatot dolgozzon ki és működtessen. 2023. április 19-én nyolc partnerrel közösen az ACE 
ajánlásokat és alapelveket tett közzé, amelyek Ukrajna újjáépítésére irányulnak. A közös 
dokumentum nem csak az EU-nak és a nemzetközi intézményeknek, valamint az ukrán nemzeti 
hatóságoknak szól, hanem az építőipari közösségnek és a folyamatban érintett iparági 
szereplőknek és befektetőknek is. 
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Ezen ajánlások részét képezik a műszaki, társadalmi és környezetvédelmi szempontok (például 
az épületek energiahatékonysága, várostervezés, intelligens mobilitás) uniós szabványainak 
megfelelő átépítés, valamint a politikai kormányzási kérdésekre való tekintettel. 
 
 
Beszámoló a MÉK közbeszerzéssel kapcsolatos 2023. évi munkájáról 

2023-ban a két kamarát (MÉK és MMK) a megállapodás szerint a MÉK képviselte a 
Közbeszerzési Hatóság Tanácsában, így biztosított volt a rendszeres részvétel a munkabizottsági 
üléseken és tanácsüléseken. A közbeszerzési törvény Kamarát érintő kérdései az MMK és 
ÉVOSZ elnökségével bemutatásra, megvitatásra kerültek. 
 
 
Budapest, 2024. május 8. 
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